
محصولات دانش بنیان با قابلیت فنی 
حمایت می شوند

کارگاه آشنایی با فرآیند اخذ مجوز دانش بنیانی با 

حضور عسکری  غلام زاده مدیرعامل صندوق پژوهش 

و فناوری دانشگاه آزاد اسلامی، معاونت پژوهش و 

فناوری دانشگاه آزاد استان مازندران و مدیران ارشد 

مراکز رشد استان در ساری با ارائه سرفصل هایی از 

جمله آشنایی با فرآیند ارزیابی دانش بنیان، آشنایی 

با سردبیری های تخصصی معاونت علمی و فناوری و 

آشنایی با فرآیند اقدام ارزیابی و اعتراض برگزار شد. 

مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوری دانشگاه آزاد با 

اشاره به اینکه نمایندگی صندوق پژوهش و فناوری 

در استان مازندران وجود دارد لذا می توان کمک 

بیشتری به مازندران در تصویب طرح های انجام شده 

با توجه به وضعیت شرکت های دانش بنیان و مراکز 

رشد اختصاص داد. غلام زاده فرآیند دانش بنیان شدن 

محصولات و خدمات در شرکت های خصوصی و 

تعاونی و هدایت به سمت تجاری سازی را منوط به سه 

سطح فناوری متناسب با پتانسیل و ظرفیت محصول 

با سه سطح تایید معافیت،  تایید و عدم معافیت و عدم 

تایید عنوان کرد و گفت: »محصول و خدمتی مورد 

حمایت صندوق قرار خواهد گرفت که حداقل در مرحله 

تولید آزمایشگاهی باشد و ایده به تنهایی نمی تواند 

مورد تایید قرار بگیرد. در مازندران هم اگر پرپوزالی 

با عنوان ترکیب فناوری و گردشگری پیشنهاد شود 

مورد حمایت صندوق قرار خواهد گرفت.« مدیرعامل 

صندوق پژوهش و فناوری دانشگاه آزاد با اشاره به 

وضعیت شرکت های دانش بنیان در مازندران اظهار 

داشت: »شرکت های فعال در مازندران را می توان 

در دسته های فناوری زیستی کشاورزی و صنایع 

غذایی دارو و فرآورده های پیشرفته حوزه تشخیص 

در درمان، مواد پیشرفته و محصولات مبتنی بر 

فناوری های شیمیایی، ماشین آلات و تجهیزات 

پیشرفته، وسایل، ملزومات و تجهیزات پزشکی، برق 

و الکترونیک مخابرات و سیستم های خودکار فناوری 

اطلاعات و ارتباطات و نرم افزار های رایانه ای، خدمات 

تجاری سازی، صنایع فرهنگی صنایع خلاق و علوم 

انسانی و اجتماعی تقسیم بندی کرد.« غلام زاده با 

توجه به فرآیند اقدام ارزیابی و اعتراض تصریح کرد: 

»هر کالا و خدمت جهت تایید دانش بنیان باید حداکثر 

حائز سه شرط شامل سطح فناوری، سطح مرحله تولید 

و سطح طراحی مبتنی بر تحقیق و توسعه باشد.« وی 

اضافه کرد: »در سطح فناوری، کالا ها و خدمات باید در 

حوزه فناوری بالا یا متوسط به بالا باشند. به این معنا 

که دانش فنی آن دارای پیچیدگی فنی قابل توجهی 

باشد. در مرحله تولید کالا باید درحال تولید یا در حد 

نمونه آزمایشگاهی باشد و در طراحی مبتنی بر تحقیق 

و توسعه انجام قابل توجه در محصول مبتنی بر تحقیق 

و توسعه و طراحی داخلی و انجام مهندسی معکوس، 

انتقال فناوری از طریق خرید تجهیزات لیسانس و 

انجام تحقیق و توسعه، با وارد کردن دانش فنی و 

ایجاد تغییرات جزئی باشد.« غلام زاده در ادامه با اشاره 

به حمایت های مورد نظر قانون، برای توسعه و تولید 

کالا ها و خدمات دانش بنیان تصریح کرد: »چنانچه 

شرکت های تایید دانش بنیان متقاضی استفاده از 

حمایتی برای توسعه محصول جدید دانش بنیان 

باشند محصول جدید آنها درصورت داشتن قابلیت 

فنی و برنامه های تحقیق و توسعه تایید می شود.« 

دهمین جلسه هیات عالی تجدیدنظر 
دانشگاه آزاد برگزار شد

دهمین جلسه هیات عالی تجدیدنظر دانشگاه آزاد به 

ریاست دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشگاه 

آزاد اسلامی و دبیری عزیزالله فضلی رئیس مرکز امور 

حقوقی و صیانت از دارایی های دانشگاه آزاد و با حضور 

محمدرضا مخبردزفولی، سیدسعیدرضا عاملی و عادل 

پیغامی اعضای محترم شورای عالی انقلاب فرهنگی، 

معاونین دانشگاه آزاد و سایر اعضا برگزار شد. 

تسهیل حضور دانشجویان 
در جلسات رسیدگی محاکم

رئیس دانشگاه آزاد استان فارس در این مراسم که 

همزمان با انعقاد تفاهمنامه سه جانبه آموزشی پژوهشی 

با اداره کل دادگستری استان فارس و کانون وکلای 

دادگستری فارس بود، اظهار کرد: »ظرفیت دانشگاه 

آزاد فارس با دارا بودن بیش از ۷۰ هزار دانشجو و ۳۷۰۰ 

عضو هیات علمی به عنوان بزرگ ترین مجموعه آموزش 

عالی جنوب کشور به گونه ای است که با یاری گرفتن از 

استادان و هم افزایی توان آنان توسط ادارات و ارگان هایی 

مانند دادگستری و کانون وکلا، می تواند اتفاقات مبارکی 

را در راستای ارتقای سطح علمی دانشجویان و فعالان 

عرصه حقوق رقم بزند.« محمدرضا قائدی هدف از انعقاد 

تفاهمنامه سه جانبه آموزشی پژوهشی را هم افزایی 

در آموزش یکپارچه و ارتقای توان فنی و تخصصی 

استادان، دانشجویان، قضات، وکلا و کارآموزان دانست 

و توضیح داد: »در بستر این تفاهمنامه با استفاده از 

ظرفیت مدرسه عالی مهارتی حقوق دانشگاه آزاد شیراز، 

سازوکار بهره مندی دانشجویان از جلسات علمی مانند 

کارگاه های کمیسیون آموزش کانون وکلا، تسهیل 

حضور دانشجویان در جلسات رسیدگی محاکم و 

تسهیل برگزاری جلسات مشترک به منظور نقد آرای 

محاکم، مهیا می شود.« 

 چه خبر از دانشگاه

رئیس مرکز امور حقوقی و صیانت از دارایی های دانشگاه آزاد به »فرهیختگان« خبر داد

تکمیل داده های پرتال حقوقی دانشگاه تا مردادماه

فرهیختگان: مرکز امور حقوقی و صیانت از دارایی های دانشگاه 

آزاد اسلامی در طول یک سال گذشته، قوی تر و منسجم تر از گذشته 

پیگیری پرونده های حقوقی دانشگاه را مدنظر قرار داده است. نشانه 

این انسجام را می توان در تشکیل مجمع مدیران حقوقی استان ها و 

پرتال حقوقی این مرکز دید. عزیزالله فضلی، رئیس مرکز امور حقوقی 

و صیانت از دارایی های دانشگاه آزاد چندی پیش در گفت وگو با 

»فرهیختگان« ضمن مرور مصوبات دو مجمع حقوقی برگزارشده آخرین 

وضعیت پرتال حقوقی و پرونده های ثبت شده در آن را تشریح کرده که 

در ادامه می خوانید. 

مجمع کشوری مدیران حقوقی استان ها از چه زمانی فعالیت 

خود را شروع کرد؟

دوران جدید مرکز امور حقوقی و صیانت از دارایی های دانشگاه آزاد از 

ابتدای شهریورماه یا اواخر مردادماه ۱۴۰۱ آغاز شد. در ابتدا با توجه 

به تجهیزات و مسائل دانشگاه تصمیم گرفتیم تا مجامعی را با فاصله 

زمانی ۴ تا ۵ ماه برگزار کنیم. مجمع اول در استان تهران و با حضور دکتر 

طهرانچی، رئیس دانشگاه و مدیران حقوقی یا بالاترین مقام حقوقی 

استان ها در کل کشور و در دی ماه سال گذشته در هتل حافظ برگزار شد.  

چه موضوعاتی محور جلسات مجمع حقوقی قرار گرفتند؟

در جلسه اول مجمع با تمرکز بر مشکلات حقوقی دانشگاه پای حرف 

حضار و مسئولان حقوقی استان ها نشستیم تا متوجه چالش های 

حقوقی موجود در دانشگاه ها شویم و با شنیدن پیشنهادات و نکات 

آنان بتوانیم به تناسب مسائل موجود، اقدامات آتی مرکز امور حقوقی 

دانشگاه آزاد را برنامه ریزی کنیم. ۳۰ مصوبه، خروجی این جلسه بود 

که تا امروز با مشخص کردن مقام مجری در راستای پیگیری اجرای 

مصوبات اقداماتی انجام داده ایم. جلسه مجمع دوم نیز با محوریت 

هیات های رسیدگی به تخلفات اعضای هیات علمی و کارکنان دانشگاه 

نیز در استان اردبیل برگزار شد. در حوزه حقوقی شاهد آرای متناقض و 

شکست رای در هیات تجدید نظر یا هیات عالی بودیم؛ این مساله در 

برخی مواقع باعث پایمال شدن حق اعضای هیات علمی یا دانشگاه 

خواهد شد. در جلسه دوم مجمع حقوقی سعی داشتیم با استفاده از 

مطالب تکمیلی مانند ارائه آرای نمونه و دارای ایراد این موضوع را برطرف 

و به چالش های این حوزه رسیدگی کنیم. علاوه بر آن فرم هایی را به صورت 

سمپل و یکسان سازی شده به استان ها صادر کردیم. 

چند مصوبه از جلسه اول اجرایی شده است؟

درجلسه اول ۳۸ مصوبه داشتیم، به جز یک مصوبه تمام مصوبات جلسه 

انجام شده یا به دلیل ماهیت استمراری آنها درحال انجام است، در 

حوزه های دعاوی ، تخلفات و املاک نیز قول هایی داده شد که به همت 

دبیران جلسه و همراهی دکتر طهرانچی برخی از آنها عملی شده است. 

پیش تر صحبت از تشکیل سامانه املاک هم شده بود که می تواند 

تاثیر مثبتی در مسائل حقوقی دانشگاه داشته باشد. 

در جلسه شورای دانشگاه  دانشگاه آزاد، طرح کارگروه پایش املاک 

تصویب شد که ترکیبی از استان، مرکز حقوقی، مرکز عمران و معاونت 

توسعه است. یکی از محورهای ما در جلسات مجمع این بود که مسئولان 

در جریان پرونده ها و املاک دارای مشکل باشند. همچنین طراحی 

سامانه املاک و اموال دانشگاه آزاد را در کمیسیون معاملات مرکزی 

به تصویب رسانده ایم. ما انتظارات خود از یک ملک را با جزئیات بیان 

کرده ایم تا بتوانیم انواع گزارشات از آن را دریافت کرده و در آینده به 

سامانه املاک و اموال انتقال دهیم. این اقدام مقدمه دستیابی به 

ثمره این طرح است. 

اخیرا در وبسایت مرکز امور حقوقی دانشگاه، پرتال ویژه امور 

حقوقی هم اضافه شده است. این پرتال چه نقشی در فعالیت های 

حقوقی دانشگاه خواهد داشت؟ 

در پرتال مرکز امور حقوقی دانشگاه آزاد درگاهی را ایجاد کرده ایم که 

مسئولان امور حقوقی استان ها موظف هستند تمام پرونده های دعاوی ، 

حقوقی، کیفری و تخلفاتی را با جزئیات و ذکر مراحل انجام شده در 

این سامانه ثبت کرده و درنهایت کد مخصوص به آن پرونده را دریافت 

کنند. ما با استفاده از نرم افزار پاور بی  یک نسخه از این اطلاعات 

را دریافت کرده و با کمک بررسی آن می توانیم به آمار پرونده های 

ورودی و خروجی، بیشترین و کمترین موضوع مورد تخلف و ارزش 

پرونده های هر استان دست پیدا کنیم. این اقدام تاثیرگذار در حوزه 

قراردادها نیز اعمال شده است اما به دلیل برخی از محدودیت ها روی 

املاک دانشگاه آزاد انجام نشد اما فایل هایی را به جهت جمع آوری 

اطلاعات این حوزه ایجاد کرده ایم و مسئولان اطلاعات این حوزه را 

برای ما ارسال می کنند. همچنین در اسفندماه به روسای استان ها 

تذکر دادیم که از این پس هر نامه ای برای مرکز حقوقی ارسال شد در 

ابتدا باید به مسئول پیگیری فرآیند پرونده ها جهت بررسی ارجاع داده 

شود. اگر شماره رهگیری پرونده در سامانه مرکز حقوقی دانشگاه آزاد 

وجود داشت مراحل بعدی انجام و در غیر این صورت نامه برگشت داده 

می شود. به طور کلی محور اصلی جلسه دوم دوره آموزش هیات های 

رسیدگی به تخلف بود که مدیران حقوقی استان ها دبیران رسیدگی به 

تخلفات در استان و واحد مربوطه هستند. 

آمار پرونده های ثبت شده در پرتال حقوقی به چه صورت است؟

درحال حاضر حدود ۱۸۰۰ پرونده تخلف و دعاوی در سامانه ثبت 

شده است؛ به دلیل اولویت پرونده ها درصد بسیاری از این آمار شامل 

پرونده های جاری می شود و پرونده های مختومه نیز به مرور در سامانه 

ثبت خواهد شد. به طور تقریبی ۴۰۰ پرونده مربوط به تخلفات و الباقی 

در حوزه دعاوی و حقوقی است. براساس اطلاعاتی که در دست داریم 

تاکنون ۴۰ درصد پرونده ها وارد سامانه شده است. همچنین امور 

حقوقی دانشگاه آزاد نامه ای به مسئولان حقوقی استان ها ارسال کرده 

و خواستار جدیت در امر ثبت پرونده ها شد. ما با در نظر گرفتن وضعیت 

آی تی دانشگاه تصمیم گرفتیم اقدامات طراحی سامانه، در مجموعه 

دانشگاه آزاد و با کمک مهندسان خودمان انجام شود و همین امر باعث 

شد ایجاد سامانه هزینه ای بر دوش بخش حقوقی دانشگاه آزاد نگذارد. 

آیا افراد ذی نفع در پرونده ها به اطلاعات سامانه دسترسی دارند؟

افراد ذی نفع درحال حاضر دسترسی به اطلاعات سامانه ندارند. به 

همت مسئولان  استان ها اطلاعات سامانه باید تکمیل شود، پس از 

آن در گام بعدی می توانیم به بررسی شرایط در زمینه دسترسی افراد 

به اطلاعات پرونده ها بپردازیم. درحال حاضر با کمک کد پرونده ها 

سازمان و استان ها به تمام اطلاعات و فرآیند پرونده ها دسترسی دارند. 

فکر می کنید داده های سامانه چه زمانی تکمیل می شود؟

تجمیع داده ها از مسائل مهم در مرکز امور حقوقی است و همه استان ها 

باید همت خود را در جهت تکمیل داده های پرتال بالا ببرند. با تحقق 

این هدف دانشگاه می تواند در حوزه مالی، آموزش و جذب هیات علمی 

تصمیمات خوبی بگیرد. کاهش تخلفات در حوزه املاک نیز منوط به 

اطلاعاتی است که توسط استان ها باید جمع آوری شود و انتظار می رود 

تا قبل از تعطیلات تابستان این اطلاعات تکمیل شود. پس از این مرحله 

داشبورد مدیریتی و دسترسی ها را برای استان ها و سازمان ها ایجاد 

کرده و از مکاتبات متعدد جلوگیری خواهیم کرد.

پیگیری پرونده ها چه روندی را طی می کند؟

هیات عالی براساس ماده ۳۳ آیین نامه رسیدگی به تخلفات اعضای 

هیات علمی می گوید که در ابتدا مدیریت نظارت باید رای قطعی را 

با پرونده تطبیق دهد، درصورت عدم تطبیق با مقررات باید گزارشی 

تهیه شده و برای رئیس مرکز حقوقی و رئیس دانشگاه ارسال شود؛ 

درصورت تایید پرونده برای هیات عالی یا هیات هم عرض با هیات 

تجدیدنظر ارسال می شود، ما برای جلوگیری از ازدحام در هیات عالی 

تصمیم گرفتیم این روند مقررات را ایجاد کنیم. به همین دلیل ابتدا 

گزارش پرونده ها توسط مدیریت نظارت تهیه می شود و بعد از ارسال 

به رئیس مرکز حقوقی و رئیس دانشگاه برای پرونده تصمیمی گرفته 

خواهد شد. حدود 6۰ پرونده هیات عالی وجود دارد که نیمی از آنها 

تعیین تکلیف شده و بقیه در مرحله تهیه گزارش است که در جلسات 

پیش روی هیات عالی به آنها رسیدگی می شود. 

مهم ترین اتفاقی که امور حقوقی دانشگاه در پیش دارد چیست؟

اتفاق مهمی که می توان به آن اشاره کرد آماده سازی ۷۰ الی ۸۰ درصد 

اطلاعات و داده های سامانه حقوقی است که در مردادماه تکمیل خواهد 

شد زیرا با استفاده از این داده ها دانشگاه نه تنها در مرکز حقوقی بلکه 

در حوزه های مختلفی مانند عمران، معاونت های موضوعی و جذب 

هیات علمی نیز می تواند تصمیمات تاثیرگذاری اتخاذ کند. مصوبات 

این دوره از جلسه مجمع حقوقی به دلیل تمرکز بر چهارچوب بندی 

مسائل کمتر از دوره قبل است. 

   گفت وگو
رئیس مرکز امور حقوقی و صیانت از دارایی های دانشگاه آزاد به »فرهیختگان« خبر داد

تکمیل داده های پرتال حقوقی دانشگاه تا مردادماه 

 اولویت مان باید 
حفظ رتبه فعلی باشد

 وزیر علوم در گفت وگو با »فرهیختگان« درباره هدف گذاری  علمی برنامه هفتم:

 عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی:

 مجلسی ها و دولتی ها 
باید این نقطه تاریخی را درک کنند

معاون آموزشی وزارت علوم :

موانع برداشته شود تک رقمی می شویم
رئیس دانشگاه علامه طباطبایی :

دانشگاه ها باید زمینه ترویج و تشویق را فراهم کنند
رئیس موسسه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی:  

برای کسب رتبه باید از کنشگران علمی حمایت کنیم 

 محصولات دانش بنیان 
 با قابلیت فنی 

حمایت می شوند

سازی جدید         ملت 
و سازی      از مسیر قلمر

ی    اتفاق می افتد   در فضای مجاز

 تنها 4درصد 
 از بودجه دانشگاه ها 

معطوف ارتباط با صنعت است

مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوری دانشگاه آزاد:

  دبیر سابق شورای عالی فضای مجازی 
  در نشست عصرانه های علوم انسانی:

 آسیب شناسی پژوهش های دانشگاهی 
در حل مسائل کشور چه پیامی دارد؟

w w w . F d n . i r
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